
اقتصادی

مدیرکل جدید حراست بانک مرکزی جمهوری اسلامی با حضور رئیس 
کل این بانک منصوب شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بانک مرکزی، در مراسمی که عصر روز 
شنبه مورخه 1397/05/20 با حضور عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی، 
خانی رئیس سازمان حراست کل کشور و مدیران حراست تمامی بانک های کشور 
برگزار شد، علی عبدالله زاده به عنوان مشاور رئیس کل و مدیرکل حراست بانک 
مرکزی معرفی شد.همچنین در این مراسم از خدمات و تلاش های احسان معافی 

مدیرکل پیشین حراست بانک مرکزی تجلیل شد.

جدول نرخ سکه و ارز

کوتاه اقتصادی

صفحه۴
چهار شنبه ۲۴ مرداد  ۱۳۹۷

۳ ذی الحجه ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۹۷۹

قیمت )به تومان(نوع سکه
3/946/000سکه تمام طرح جدید
3/553/000سکه تمام طرح قدیم

1/842/000نیم سکه
931/000ربع سکه

511/000گرمی
297/120هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
7/951دلار )سنا(

12/212یورو
13/664پوند

1/556لیر ترکیه
2/915درهم امارات

یادبود

* رئیس کل بیمه مرکزی با  اشاره به اینکه کد یکتا سند محکم اصالت بیمه 
نامه هاست، تاکید کرد: توسعه فن آوری در مجموعه صنعت بیمه یک ضرورت 
جدی است. غلامرضا سلیمانی با اشاره به ظرفیت ها و قابلیت های زیر ساخت 
سامانه سنهاب گفت: سامانه نظارتی سنهاب باید به سمت آنلاین 100 درصدی 
حرکت کند تا مباحث نظارتی با دقت و جدیت بیشتری پیگیری شود. وی که 
در جمع اعضای هیئت عامل بیمه مرکزی، مدیران کل و کارشناسان حوزه فن 
آوری سخن می گفت افزود: نظارت میدانی و فیزیکی یک شیوه سنتی است 
که دیگر جایگاه قابل قبولی ندارد و باید به سمت نظارت آنلاین پیش برویم. 
* رئیس  اتحادیه فروشــندگان مرغ و ماهــی گفت: به دلیل آنکه 
مرغداران در خرداد ماه با افت شــدید قیمــت مرغ جوجه ریزی 
نکرده اند،  اکنون به دلیل کمبود عرضه قیمت مرغ افزایش یافته است 
که ماندنی نیست و با ورود جوجه ریزی های جدید تا یک ماه آینده 
قیمت ها به حالت قبل برمی گردد.مهدی یوسف خانی در گفت وگو با 
فارس، بدون اظهارنظر در مورد نرخ مرغ خاطرنشــان کرد: قاعدتا 
وقتی قیمت مرغ افزایش می یابد، منشــأ آن تولید است. طی چند 
روز گذشــته تولیدکنندگان مرغ، مرغ زنده را با نرخ بالاتری روانه 
کشتارگاه کرده اند، به طوری که روز گذشته هر کیلوگرم مرغ زنده 
7400 تومان به کشتارگاه فروخته شده که با محاسبه ضایعات، قیمت 
تمام شده مرغ کیلویی 9900 تومان خواهد. وی اضافه کرد: اگر سود 
کشتارگاه و سود پخش کننده و مغازه را در نظر بگیرید، نتیجه همانی 

می شود که خودتان در سطح بازار شاهد هستید.

گروه اقتصادی-
پس از بروز مشــکلات متعــدد در بازار های 
ارز، ســکه و کالاهای اساسی، ۸۵ اقتصاددان با 
ارســال نامه های جداگانه خطاب به دولت ضمن 
تشریح اشــکالات ســاختاری بازار ارز، به ارائه 
راهکارهایی برای خروج از شرایط کنونی اقتصادی 

پرداختند. 
پس از بروز نوسانات ارزی و بهم ریختگی بازارهای 
مهمی مانند ارز، ســکه و مسکن؛ تصمیماتی از سوی 
دولت )مانند تک نرخی شدن ارز( اجرا شد که نتوانست 
نتایج مطلوب را در بهبود شرایط اقتصادی حاصل کند. 
در چنین شــرایطی، دولت با بازگشت به سیاست های 
قبلی خود در زمینه بازار ارز، تصمیم گرفت همان راهی 

که قبل از تک نرخی می رفت را ادامه دهد! 
از ســوی دیگر، بانک مرکزی که سال گذشته نرخ 
ســود سپرده را کاهش داده بود و تا همین ماه گذشته 
هم بر عدم افزایش نرخ سود تاکید می کرد، به یکباره با 
انتشار اوراق جدید با نرخ سود 18 درصدی موافقت کرد 
و موجب شگفتی کارشناسان اقتصادی شد، چراکه زمان 
زیادی از تاکید دولت بر عدم افزایش نرخ سود گذشته 
اما این بار هم دولت با کوتاه آمدن از سیاست خود، یک 

عقب نشینی دیگر را به ثبت رساند. 
در چنین شرایطی جمعی از اقتصاددانان که تعداد 
آنها بیش از 80 نفر می شــود طــی دو نامه به دولت، 
راهکارهایی ارائه دادند که بر اســاس آن عبور دولت از 
شرایط کنونی را آسان تر می کند، راهکارهایی که رهبر 
معظم انقلاب هم دو روز پیش با  اشاره به آنها فرمودند: 
»اکثر کارشناسان اقتصادی و بسیاری از مسئولان متفق 
هستند که عامل همه این مشکلات تحریم ها نیست بلکه 
ناشی از مسائل درونی و نحوه مدیریت و سیاست گذاری 

اجرایی است.«

حضرت آیت ا... خامنه ای با  اشــاره به پیشــنهادها 
و نامه هــای متعدد جوانان انقلابی، مؤمن و خوش فکر 
برای حل مشکلات گفتند: »اخیراً هم عده ای کارشناس 
اقتصــادی که با دولت هم مخالفتی ندارند و برخی هم 
صاحب نام هســتند، نامه ای دلسوزانه به رئیس جمهور 
محترم نوشته اند و ضمن برشمردن مشکلات ساختاری 
و موجــود اقتصادی، راه حل ها را هــم ارائه کرده اند که 
این راه حل ها اکثراً صحیح بودند.« رهبر انقلاب اسلامی 
تأکید کردند: »در کشــور هیچ بن بستی وجود ندارد زیرا 
مشــکلات کشور شناخته شده است و برای همه آنها نیز 
راه حل های شناخته شده ای وجود دارد و فقط باید مسئولان 

کمر همت ببندند.«
اشاره رهبر معظم انقلاب به نامه دلسوزانه اقتصاددانان 
مربوط به دو نامه ای اســت که اخیرا از سوی کارشناسان 
اقتصادی منتشر گردیده است، در یکی از این دو نامه، که 
50 اقتصاددان از جمله پرویز داودی، حســین صمصامی، 
علی امامی میبدی، ســید احسان خاندوزی، سید حسین 
میرمعزی و... امضا کرده اند آمده است: »بدون تردید یکی 
از مهم ترین علل نوسانات و التهابات کنونی بازار سکه و ارز 
رشد نقدینگی نامتناسب با بخش واقعی اقتصاد و عدم اتخاذ 
تدابیری برای هدایت صحیح آن به بخش مولد می باشــد. 
شرایط موجود واقعیتی جز پیامدهای ناشی از سوء مدیریت 
اقتصادی افرادی نیست که با انکار و فرافکنی و نگاه به دست 
بیگانگان و بدون توجه به ظرفیت های داخلی زمام امور را 
در دســت دارند. عدم توجه به رهنمودهای رهبری، عمل 
نکردن به سیاســت های کلان و بندهای اقتصاد مقاومتی 
و عدم رعایت شایسته ســالاری نادیده انگاشــتن و عدم 
اســتفاده از نخبگان جوان و با نشاط در مدیریت کشور و 
همچنین بی اعتنایی به تذکرات اقتصاددانان پر دغدغه و 
دلسوز ایران اسلامی از ویژگی های رویکرد فعلی مدیریت 
اقتصادی کشور است.«در نامه دیگری هم که به امضای 35 

اقتصاددان از جمله کسانی که برخی از آنها از حامیان حسن 
روحانی در انتخابات بودند، مانند: حســین راغفر، محسن 
رنانی، فرشــاد مومنی، عباس شــاکری و... به 20 راهکار 
در شــرایط کنونی اشاره کرده و پیشنهادات خود را بدین 
شرح ارائه دادند که برخی از آنها: »محدودسازی و کاهش 
تزریق رانت )به خصوص رانت منابع و انرژی( به بنگاه های 
خصولتی و توزیع عادلانه، متناسب و متوازن آن در طول 
زنجیره های ارزش با توجه به ایجاد اشتغال و ارزش افزوده؛ 
مبارزه فراگیر با فساد از طریق محدودسازی یا حذف انواع 
رانت هــا به ویژه رانت های انرژی؛ کنترل جدی نوع روابط 
میان مدیران دولتی و نمایندگان مجلس شورای اسلامی.« 
در قســمت دیگری از پیشــنهادات آمده اســت: 
»چابک سازی و سالم سازی نظام مالیاتی کشور و گسترش 
دامنه مالیات ســتانی به کلیه بخش های خدماتی و به 
خصوص مالیات بر مستغلات، درآمد های حاصل از سود 
سپرده های بانکی و فعالیت های نامولد مانند واسطه گری 
و دلالی؛ بانک های به اصطلاح خصوصی بزرگ در صورتی 
که از نظر حســابداری، ورشکسته محسوب نمی شوند 
در یکدیگــر ادغام و به یک یا دو بانک تبدیل شــوند؛ 
مدیریت عرضه و تقاضای ارز با محدود کردن تخصیص 
ارز به کالا های اساسی غذا، دارو و نیاز های اساسی بخش 
تولید ساخت در داخل کشور و جلوگیری از فعالیت های 
ســوداگرانه بر روی آن؛ برقراری پیمان نامه ارزی برای 
بنگاه های صادراتی که از منابع و یارانه های عمومی بهره 
گرفته اند و بازگرداندن ارز صادراتی به بانک مرکزی؛ تا 
قبل از تحقق اصلاحات پیشنهادی، ایجاد بازار ثانویه ارز 
نیازمند بررسی کارشناسی و دقیقِ نتایج و پیامد های آن 
است و در شرایط کنونی باید از تعجیل در راه اندازی آن 
جدا اجتناب شود؛ در کوتاه مدت، دولت باید به منظور 
بازگرداندن اعتماد و آرامش عمومی، تمام ظرفیت های 
خود را برای مهار تلاش هایی که افزایش شدید قیمت ها 

را دنبال کرده اند، بکار گیرد.«
بر اســاس نامه های مزبور؛ دولــت تدبیر و امید که 
طی ماه های اخیر دست به سیاست های بعضا شتابزده و 
غیرکارشناسی زده است می تواند با توجه به راهکارهای 
این اقتصاددانان که بیش از 80 نفر هستند اشــتباهات 
خــود را جبران کرده و از خطاهای احتمالی آینده خود 
)که نتیجه روند نادرست کنونی است( جلوگیری کنند. 

معمولا به راهکارهای اقتصاددانان
 بی اعتنایی می شود

 آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی در گفت وگو با 
خبرگــزاری فــارس، با  اشــاره بــه فرمایشــات مقام 
معظم رهبــری و  موضوع تاکید بر نامــه اقتصاددانان 
بــه رئیس جمهور اظهار داشــت: از این دســت نامه ها 
هرچند ســال یکبار توسط اقتصادادنان نوشته می شود 
و همیشــه وجود دارد، اگر این موضع را کنار بگذاریم، 
می بینیم کــه به راهکارها و توصیه هــای اقتصاددانان 
بی اعتنایی می شــود و همه آنها روی هم تل انبار شده و 

مسئولان کار خود را انجام می دهند. 
وی با بیان اینکه سیاســت های اقتصادی غلط اجرا 
شده ناشی از تفکر سیاسی است و نه اقتصادی تصریح 
کــرد: با این حال این رویکرد تبعــات اقتصادی دارد و 
توانایی تحلیل آن را ندارند، بنابراین نتایج هم خدشه دار 
می شود. به گفته این اقتصاددان، با بیان اینکه در بحث 
ســازمان های نظارتی اراده ای وجود نــدارد، گفت: اگر 
رئیس  کل بانک مرکزی بودم، حتما یکی از اولویت های 
اصلی را مدیریت شناور نرخ ارز می گذاشتم،  مگر می شود 
که بانک مرکزی نداند چه کســی در بازار قیمت گذاری 
می کند، این را یک صرافی کوچک نیز می داند، کنترل 
بازار ارز دست کیست، بعضی ها در اقتصاد دکور هستند 
 و نمی خواهند دســت های پنهان پشــت پــرده ارز را

 قطع کنند.

راه حل ۸۵ اقتصاددان روی میز دولت

یک کارشناس ارشد انرژی خطاب به وزیر نفت 
اعلام کرد: ]وعده افزایش تولید نفت[ در شرایط 
تحریم باید با استفاده از توان داخلی انجام می شد 
ولی به محض امضاء برجام جفا با داخلی ها آغاز شد، 
توانایی های داخلی نادیده گرفته شد و حتی بعضا 
مناقصه ها باطل شد تا کار به خارجی ها داده شود.

 غلامحسین حسن تاش کارشناس ارشد انرژی، رئیس 
اسبق موسسه مطالعات بین المللی انرژی و عضو هیئت 
علمی این موسســه در یادداشتی خطاب به وزیر نفت 
نوشته است: وزیر نفت  اخیرا در مصاحبه ای گفته اند اگر 
4 میلیون بشکه صادرات می کردیم آمریکا نمی توانست 
تحریم مان کند و اشاره کرده اند که اگر در کار وزارتخانه 
تاخیر نمی انداختند صادرات نفت کشور 4 میلیون بشکه 

در روز بود.
البته این گونه فرافکنی های جناب ایشان مسبوق به 
سابقه است. اما سرانجام روزی در پیشگاه تاریخ ایشان 

باید به سوالات زیر پاسخ دهند:
1- جنــاب وزیر؛ در دور قبل وزارتتان در هشــت 

ســال دولت اصلاحات قرار بــود تولید نفت را به هفت 
میلیون بشکه برسانید شرایط بین المللی هم مساعد بود 
و شرکت ها آمدند و بیع متقابل بستند، چرا تولید نفت از 
حدود 4 میلیون بشکه تجاوز نکرد؟ بر روی کدام میادین 
نفتی قرارداد بســته شد و آیا آن میادین اولویت توسعه 

داشتند؟ نتیجه قراردادها چه شد؟
2- شما تاکنون جمعا یازده سال وزیر نفت بوده اید 
و در هشــت سال این میانه هم که وزیر نبوده اید، نفت 
تدریس می فرمودید و باشگاه دار نفت و نیرو بودید. اگر 
هنــوز در نیافته اید که میادین نفتی ایران توان تولید 6 
میلیون بشکه نفت را ندارد که 4 میلیون بشکه آن صادر 
شود، که وامصیبتا و اگر می دانید و خدای ناکرده خلاف 
می گویید و بــه این خلاف گویی ها عادت فرموده اید که 

بازهم وامصیبتا.
3- چه کســانی در کار وزارتخانه تاخیر انداختند؟ 
کسانی که به گزاف تدوین مدل قراردادی خدماتی بیع 
 متقابل را به نام خود ثبت کرده بودند و نمی خواســتند 
خــود را از تک و تا بیندازند که تخصصی در این زمینه 

ندارند و شــما بدون توجه به کارنامه قبلی شان تجدید 
نظر در قرارداد را به عهده ایشــان گذاشتید و چند سال 
وقــت صنعت نفت برای مدل مجهــول و مجعولی بنام 
IPC تلف شــد. یا گروهبان هایی که لباس ژنرالی بر آنها 
پوشاندید؟ یا ســاختاری که در دوره قبلی وزارتتان به 

شدت ناکارآمدش فرمودید؟
4- جنابعالی ظاهرا فراموش نموده اید که در ســال 
92 بــه صراحت در مجلس تعهد فرمودید که حتی در 
شرایط تحریم تا پایان سال 1396 تولید نفت و میعانات 
گازی کشور را به 5/7 میلیون بشکه در روز می رسانید. 
کــه البته اهل فن به خوبی می دانســتند که این وعده 

دست نیافتنی است.
علی القاعده در شرایط تحریم این کار باید با استفاده 
از توان داخلی انجام می شد ولی به محض امضاء برجام 
جفا با داخلی ها آغاز شد، توانایی های داخلی نادیده گرفته 
شد و حتی بعضا مناقصه ها باطل شد تا کار به خارجی ها 
داده شود که خارجی ها هم گیج و منگ IPC بودند، و حالا 
می فرمائید که اگر پنج قرارداد دیگر مانند توتال منعقد 

شده بود به 4 میلیون بشکه صادرات می رسیدیم. البته 
در دوره قبل وزارتتان این تعداد قرارداد و شــاید بیشتر 
از آن تجربه شــده بود و تولید نفت از 4 میلیون بشکه 

در روز تجاوز نکرد.
نکته مهم دیگری که البته در حوزه اطلاعات جنابعالی 
نیست ولی خوب است ذکر شود این است که بزرگترین 
مشکل ساختاری اقتصاد کشور پیش و بیش از تحریم، 
پدیده »نفرین منابع« و به تعبیر من »استسقای نفتی« 
و  وابســتگی به نفت اســت که اگر امروز چهار میلیون 
بشکه صادرات نفت داشتیم احتمالا شدت آسیب پذیری 
اقتصادمان دو برابر و مشــکلات اساســی اقتصادی مان 

بسیار بیشتر بود.
راه نجات کشــور از تحریم و غیر تحریم ارتقاء توان 
تولید ملی )در تولید کالا و خدمات( و توسعه صنعت و 
متنوع کردن اقتصاد است. همان چیزی که ریچارد نفیو 
در کتاب هنر تحریم ها هــدف اصلی می داند و تصادفا 
به طرز عجیبی بســیاری از سیاســت های اقتصادی ما 

هماهنگ با آن بوده است.

حسن تاش کارشناس ارشد انرژی خطاب به زنگنه:

جفا به شرکت های داخلی به محض امضای برجام آغاز شد

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: 
با وجود آن  که تحریم های جدید می تواند برای 
ایران مشکلاتی را به وجود آورد، اما قطعا دریاها 
برای عبــور از تحریم های جدید آمادگی کامل 

دارند.
محمد راســتاد در گفت و گو با ایســنا اظهار کرد: 
تعدادی از لاینرها چند روز پس از اعلام خروج آمریکا 
از برجام از این طرح خارج شدند. خوشبختانه آمارهای 
جدید ســازمان بنادر نشــان می دهد کــه لاینرهای 
خارج شــده از آب های ما نقش چندان گسترده ای در 

جابه جایی کالا نداشتند.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی تصور ما این است که 
از یک سو تعدادی از لاینرها از آب های ایران خواهند 

رفت و از ســوی دیگر تعدادی از آنها نیز رســما به ما 
اعــلام کردند که تحت هیچ شــرایطی ایران را ترک 

نخواهند کرد. 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به 
اینکه تجهیزات لازم برای توسعه صنعت دریایی کشور 
وارد شــده اســت، افزود: درصد قابل توجهی از نیاز 
بنادر ایران به دریافت تجهیزات جدید در این سال ها 
پاسخ داده شد. برای مثال در ترمینال دوم بندر شهید 
رجایــی 12 جرثقیل در یک قرارداد و 15 جرثقیل در 
یک قرارداد دیگــر جمعا به ارزش حدودا 19 میلیون 
یورو وارد ایران شده  است که حکایت از بهبود ظرفیت 

تجهیزاتی این بندر به طوری جدی دارد.
راســتاد تصریح کرد: کاری که آمریکا در عبور از 

برجام کرده، در کنار نقض یک تعهد آشــکار، تعهدات 
بین المللی دیگر را نیز تحت الشــعاع خــود قرار داده 
است. از این رو ما به دنبال آن هستیم که ضمن اثبات 
حقانیت ایران در فضای بین المللی از تمامی کشورها و 
ظرفیت هایی که همچنان در ایران وجود دارند، استفاده 
و آمادگی خود را برای هر گونه فشار یا تحریم بین المللی 
حفظ کنیم. با وجود آن  که تحریم های جدید می تواند 
برای ایران مشکلاتی را به وجود آورد، اما قطعا دریاها 

برای عبور از تحریم های جدید آمادگی کامل دارند.
وی با اشــاره به عملکرد بنادر اصلی ایران در طول 
ماه های گذشــته، گفت: هر چند با توجه به نوسانات 
ارزی و شرایط اقتصادی کشور آمار عملکرد کانتینری ما 
19/3 درصد کاهش پیدا کرده، اما با وجود تهدیدهایی 

که نســبت به صادرات کالاهای ایرانی وجود داشت، 
صــادرات غیرنفتی ما تاکنون 5/2 درصد افزایش و در 
مقابل، واردات ایران حدود 13 درصد کاهش یافته است.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی بندر چابهار 
را به عنوان یکی از اصلی ترین بنادر ایران که ظرفیت 
صــادرات و ترانزیت کالا در آن وجود دارد دانســت و 
گفت: برای بهره برداری از چابهار قراردادی 85 میلیون 
دلاری با هندی ها منعقد کردیم تا شرایط برای استفاده 
حداکثری از توان این بندر فراهم شود. در کنار آن برای 
فاز ســوم بندر شهید رجایی نیز اقدامات قابل توجهی 
صورت گرفت تا مشکلات در این زمینه برطرف شود. 
در حال حاضر هیچ پایانه بندری در ایران وجود ندارد 

که ضعف تجهیزات داشته باشد.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی:

برای عبور از تحریم ها برنامه های جدی داریم

گروه اقتصادی- 
تعاونی روستایی زنان الزهرا در استان خراسان 
جنوبی با تولید محصولاتی اعم از صنایع دستی، 
شیرینی پزی و... توانسته برای بیش از 600 نفر 

شغل ایجاد کند. 
شرکت تعاونی روستایی زنان الزهرا )س( که شش 
سال به عنوان تعاونی برتر کشور انتخاب شده، توانسته 
در حوزه های تولید عرقیات، شیرینی پزی، پارچه بافی 

و... فعالیت شایسته ای داشته باشد. 
بر همین اساس این تعاونی که در خراسان جنوبی 
فعالیت دارد، موفق شــده ســالانه شــش هزار لیتر 
عرقیجات، هفت تن شیرینی و سه هزار متر پارچه تولید 

کند که در نوع خود ارقام قابل توجهی محسوب می شود. 
ضمن اینکه این تعاونی علاوه بر موارد فوق، موفق به 
تولید 500 تا هزار کیلوگرم کشک محلی شده و توانسته 

200 متر برک بافی نیز داشته باشد. 
برک بافی از جمله هنر های سنتی شرق ایران است 
که با تلاش اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان خراسان جنوبی با تلاش تعدادی از 
زنان عضو شرکت تعاونی روستایی الزهرا )س( در شهر 
تاریخی »مود« شهرستان سربیشه در خرداد ماه سال 

94 پس از حدود 25 سال احیا شد. 
عرض پارچه برک 60 تا 75 سانتی متر است و هر 
متــر مربع آن، یک میلیون تا یک میلیون و 200 هزار 

ریــال ارزش دارد، هر بافنده در روز قادر به تولید یک 
متر پارچه است. 

با گذشت زمان و توسعه صنعت ریسندگی و سختی 
تولید، این هنر در گذر زمان کم کم منسوخ شده بود. 
برای تولید پارچه برک مراحلی نیاز اســت که در حال 
حاضر به علت سختی کار و زمان بر بودن تولید محصول، 
تعداد جوانان علاقه مند به فراگیری این هنر دست بافت 
بســیار کم است. لازم به ذکر است که در صنعت برک 

بافی از کرک بز، نخ تولید می شود. 
این تعاونی با توجه به موفقیت های کسب کرده در 
زمینه تولید محصولات خود، توانسته برای 600 نفر از 
اعضای تعاونی و 10 نفر کارمند بخش اداری اشــتغال 

ایجاد کند. 
این تعاونی همچنین با ارائه تضمین خرید از اعضای 
تعاونی و ارائه وام معیشتی، قرض الحسنه و کارآفرینی 
به اعضا؛ توانســته شرایط خوبی از منظر امنیت شغلی 
ایجاد کرده و تسهیلات مناسبی به کارکنان ارائه دهد. 
گفتنی اســت، با توجه به بــازار خوب فروش این 
تعاونی، محصولات آن در نمایشگاه های سراسر کشور، 

استان ها و فروشگاه مرکزی تعاونی، عرضه می شود. 
در شــرایطی که وضع تولید کشور چندان مناسب 
نبوده و حالت رکودی دارد، حمایت دولت از این دست 
مشاغل می تواند علاوه شغل آفرینی منجر به رونق برخی 

صنایع کوچک شود.

اشتغالزایی 600 نفری یک تعاونی روستایی در خراسان جنوبی

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: مشخص نیست چرا دولت 
در شــرایطی که کشور نیازمند مدیریت صحیح اقتصاد است به 

پتروشیمی ها رانت خوراک می دهد.
20 مردادماه، سیدرضا نوروززاده، معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت 
صنایع پتروشــیمی با ارسال نامه ای به علیرضا صادق آبادی، مدیرعامل 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران اعلام کرد: نرخ ارز 
مبنای محاســبه قیمت خوراک واحدهای پتروشیمی همچنان 3 هزار و 

800 تومان است.
به گزارش فارس، نامه مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی 
مبنی بر تداوم محاسبه قیمت خوراک پتروشیمی ها با ارز 3 هزار و 800 
تومانی نشان دهنده این است که دولت و بخصوص وزارت نفت همچنان 
می خواهد به پتروشیمی ها خصولتی هستند، رانت وسیع انرژی اعطا کند.

در همین رابطه عضو کمیسیون انرژی مجلس با  اشاره به نامه نوروززاده 
گفت: اولا باید صریح اعلام کنم مگر فرمول خوراک پتروشیمی ها براساس 
ارز تعیین نمی شــود پس چرا در شرایطی که کشور نیازمند ارز است و 
پتروشــیمی ها نیز صادرات محصولاتشان ارزی است باید نرخ خوراک را 

با ریال پرداخت کنند؟
هدایت الله خادمی افزود: موضوع بعد آن است که چه معنا دارد وقتی 
کشور در شــرایط ویژه است دولت به پتروشیمی ها رانت بدهد و با این 
شرایط جفا است که دولت با پتروشیمی ها که دارای سود سرشارند نرخ 

تسعیر را پایین حساب کند.
وی ادامه داد: وقتی نرخ دلار برای خرید کالاهای اساسی ما بیش تر از 
3 هزار و 800تومان است چرا باید برای عده ای این رانت را قائل شویم.

این عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: در گذشته مگر همین 
نرخ را تحویل نمی گرفتند و قرار نبود دلارشان را وارد سامانه نیما کنند؟ 
چــرا این کار را نکردند؟ دولت باید به جــای دادن رانت مضاعف از این 

متخلفان پاسخ بخواهد نه اینکه دوباره به آنها رانت بدهد.
خادمی گفت: مردم باید درجریان باشند که دولت دارد در این شرایط 
اقتصادی به مجتمع های پتروشــیمی رانت می دهد و آنها که خوراک را 
به قیمت مفت می گیرند هیچ تلاشی نمی کنند برای تبدیل محصولات 
خودشان به محصولات با ارزش تر و همانطور محصولات تولیدی خود را 

به صورت خام به دیگر کشور ها صادر می کنند.
وی تأکید کرد: این کار دولت عملا ظلمی است که به صنایع پایین 
دســتی پتروشیمی می شود و اجازه نمی دهد که صنایع پایین دستی که 
 اشتغال زا است رشد پیدا کند و دولت باید پاسخگوی این رفتار نابخردانه 

خود باشد.
این نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: »دولت در این شرایط که باید 
به فکر اقتصاد و مردم باشــد نباید رانتی را برای پتروشیمی ها قائل شود 
و دولت باید پاسخگوی این رفتار باشد که چرا چنین تصمیمی را اتخاذ 

کرده است.«
گفتنی است روز گذشته نیز مهدوی ابهری، دبیرکل انجمن کارفرمایان 
پتروشیمی اعلام کرد نرخ خوراک واحدهای پتروشیمی در ایران بیشتر از 
دیگر کشور ها است و کاهش قیمت نرخ خوراک رانت محسوب نمی شود.

با توجه به اینکه در بسته جدید ارزی دولت، بازار ثانویه ارز از طریق 
حذف الزام پتروشیمی ها و برخی صنایع دیگر به عرضه ارز خود با قیمت 
4هزار و 200 تومان در سامانه نیما گسترش یافت و در هفته های اخیر، 
شــاهد عرضه ارز پتروشیمی ها در بازار ثانویه ارز با قیمتی حدود 8 هزار 
تومان هستیم، ضرورت داشت که محاسبه قیمت خوراک این واحدها با 
دلار 3 هزار و 800تومانی که تنها توجیه آن، تشویق پتروشیمی ها به عرضه 
ارز صادراتی شان در سامانه نیما بود، ابطال گردد و مبنای محاسبه قیمت 
خوراک آنها را به قیمت ارز در بازار ثانویه تغییر یابد. یا در یک سناریوی 
واقع بینانه تر قیمت ارز آنها باید تمام مبادلات دولت برای تحویل خوراک به 
پتروشیمی ها ارزی باشد تا نرخ تسعیر تاثیری در محاسبات نداشته باشد.

با این وجود، این نامه مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی نشان 
می دهد که دولت قصد ندارد این سیاســت به شــدت رانتی خود درباره 
واحدهای پتروشــیمی را اصلاح کند و علاقه ای به کسب درآمد حداقل 
30 هزار میلیارد تومانی از محل اصلاح مبنای محاســبه قیمت خوراک 
این واحدها متناســب با تصمیم های جدید گرفته شــده درباره بازار ارز 
را ندارد. این اتفاق در حالی صورت می گیرد که واحدهای پتروشــیمی 
به خصوص واحدهای خوراک گاز، سودآوری بالایی دارند و هیچ احتیاجی 

به دریافت این رانت ندارند.
گفتنی است روز گذشته نیز مهدوی ابهری، دبیرکل انجمن کارفرمایان 
پتروشیمی اعلام کرد نرخ خوراک واحدهای پتروشیمی در ایران بیشتر از 
دیگر کشورها است و کاهش قیمت نرخ خوراک رانت محسوب نمی شود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

دولت باید پاسخگوی 
رانت خوراک پتروشیمی ها باشد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: شرکت آلومینیوم المهدی 
با خــودداری از عرضه محصولات به بورس، تولیدات خود را با دو برابر 

قیمت در بازار می فروشد. 
به گزارش تســنیم، علی اکبر کریمی در نشستی با پرسنل سازمان تعزیرات 
حکومتی اســتان مرکزی با  اشاره به تلاش دشمن برای ضربه زدن به جمهوری 
اســلامی ایران اظهار داشت: دشــمن با تمام توان و قدرت و به منظور ضربه و 
آسیب به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران به میدان وارد شده و تلاش دارد 

تا با فشارهای اقتصادی عرصه را بر کشور و مردم تنگ کند.
وی افزود: ایران اســلامی کشوری مســتقل و متکی بر داشته خود و دارای 
اســتقلال اســت که تا به امروز عرصه هایی به مراتب ســخت تر از این را پشت 
سرگذاشته و از چنین میدان هایی با صلابت و سربلندی عبور کرده که البته رمز 

موفقیت کشور در تکیه بر توان و ظرفیت داخلی است.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: متاسفانه در این بین برخی 
افراد سودجو از اتفاقات و فرصت پیش آمده سواستفاده می کنند و با التهاب آفرینی 
در عرصه اقتصادی ســبب بروز شــرایط سختی در کشور می شوند که می طلبد 
دســتگاه های متولی از جمله ســازمان تعزیرات حکومتی با ورود قدرتمندانه و 
قانونمند با این رفتارها به شــدت برخورد کنند.کریمی اضافه کرد: بنابراین قوه 
قضائیه باید با قدرت در حداقل زمان ممکن با این متخلفان برخورد کرده و عرصه 
را بر هر گونه سودجویی در عرصه اقتصادی ببندد تا ضمن ایجاد بسترهای آرامش 
روانی و اقتصادی در کشــور درس عبرتی برای کسانی باشد که در خیال و فکر 

ایجاد اینگونه ناآرامی های اقتصادی و سودجویی ها هستند.
وی افزود: گرانفروشی و احتکار مایحتاج عمومی مردم در شرایط فعلی خیانتی 
بزرگ به کشــور و مردم اســت و باید برخورد با این متخلفان مورد توجه هرچه 

بیشتر نهادهای نظارتی و قضایی باشد.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس به موضوع تولیدات آلومینیوم ایرالکو و 
آلومینیوم المهدی  اشــاره کرد و گفت: شــرکت المهدی با خودداری از عرضه 
محصولات به بورس، تولیدات خود را با دو برابر قیمت در بازار می فروشد که این 

سبب ایجاد رانت بزرگی در این حوزه شده است.
کریمی اضافه کرد: رســیدگی به این موضوع در دستور کار مجلس شورای 
اسلامی و تعزیرات حکومتی کشور قرار دارد تا از هرگونه فساد و رانت اقتصادی 

به صورت جدی جلوگیری شود.

وزیر صنعت گفت: تقاضای ثبت سفارش طی چهار ماه اخیر نسبت 
به دوره مشــابه سال قبل 3/۵ برابر افزایش پیدا کرده است و اگر فرض 
کنید که همه این ثبت سفارش های انجام شده را بخواهیم وارد کنیم به 

۲۵0 میلیارد دلار می رسد که قابل تصور نیست.
به گزارش ایسنا، محمد شریعتمداری اظهار کرد: از مشکلات و عوامل برون زا 
قدری که خارج می شویم به حوزه سودجویی وارد می شویم که برخی از این آب 
گل آلود تلاش می کنند برای خودشان ماهی بگیرند؛ به عنوان مثال تقاضای ثبت 
سفارش طی چهار ماه اخیر نسبت به دوره مشابه سال قبل 3/5 برابر افزایش پیدا 
کرده است و اگر فرض کنید که همه این ثبت سفارش های انجام شده را بخواهیم 
وارد کنیم به 250 میلیارد دلار می رســد که قابل تصور نیست.به گفته وی، این 
امر به دلیل این است که احساس دسترسی به یک رانت و سود قابل ملاحظه در 
برخی باعث ایجاد این تقاضای غیرمتعارف شده بود.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با  اشاره به بسته جدید ارزی دولت ادامه داد: در شکل سابق سودجویی هایی اتفاق 
افتــاد. یعنــی بعضی از آنهایی که با ارز 4 هزار و 200 تومانی کالای خود را وارد 
کردنــد با همین نرخ آن را در بــازار عرضه نکردند که نظارت بر بازار و مبارزه با 
احتکار تشدید شد اما با این وجود، سودجویی هایی صورت گرفت که در این زمینه 
برخوردها و نظارت ها تشدید شده است.گفتنی است رقم نجومی ثبت سفارش 4 
ماهه 97 در حالی است که حجم کل واردات کشور در سال 96 تنها 54 میلیارد 
دلار بوده اســت.علاوه بر این وزیر کشور هم به تازگی گفته است: ثبت سفارش در 

برخی حوزه ها، ده برابر نیاز کشور بوده است.
عبدالرضا رحمانی فضلی روز دوشنبه در جمع تشکل های اقتصادی، با  اشاره 
به تصمیم ارزی دولت در فروردین ماه امسال، گفت: تامین، تشخیص، مصرف و 
نظارت در حوزه ارز شــکل گرفت و در حوزه تامین نیز، دوستانی که باید منابع 
ارزی را تامین می کردند، کوتاهی کردند و در منابع ارزی که باید در اختیار بانک 

مرکزی قرار می دادند، کوتاهی کردند.
وی تصریح کرد: در تشــخیص این امر، انجمن صنایع غذایی اعلام کرد که 
بعضی کالاها بیش از 10 برابر نیاز، ثبت ســفارش شد؛ بر اساس این تشخیص، 

تخصیص ارز انجام شد.
وزیر کشور گفت: در حوزه مصرف نیز از نظر قیمت، با نرخ بالاتری به فروش 

رسیدند و نظارت دقیقی بر عرضه کالای 4 هزار و 200 تومانی انجام نشد.

رئیس  امور مالیاتی شــهر و استان تهران 
خبر داد: از حدود ۲0 هزار پرونده پزشکان در 
تهران، تنها ۱۱ هزار نفر برای عملکرد سال ۱396 

اظهارنامه مالیاتی ارائه کردند.
محمدرضا نوری در گفت وگو با ایسنا، درخصوص 
میزان مالیات پزشکان در تهران، اظهارداشت: از میان 
حدود 20 هزار پرونده پزشــکان در تهران، تنها 11 
هــزار نفر برای عملکرد ســال 1396 اظهارنامه ارائه 
کردنــد کــه میانگین مالیات اعلامی از ســوی آنان 
برای هــر نفر پنج میلیون و 700 هــزار تومان بود. 
با توجه به رســیدگی های انجام شده برای عملکرد 
ســال 1395 که تقریبا به همین میزان مالیات ابراز 
شده بود، بر اساس آمار و اطلاعات سامانه های طرح 
جامع مالیاتــی، این میانگین برای هر نفر حدود 14 

 میلیون تومان توسط سازمان تعیین و تشخیص داده
 شده است.

وی ادامه داد:500 پرونده مربوط به پزشــکان با 
درآمد بالا مورد حسابرسی خاص و مبتنی بر اطلاعات 
سامانه های طرح جامع مالیاتی سازمان امور مالیاتی 
قرار گرفت و معلوم شــد، میانگین مالیات اعلام شده 
توسط پزشکان با درآمد بالا حدود 17 میلیون تومان 
برای هر نفر بوده. در حالی که مالیات واقعی آنها بالغ 
بر 76 میلیون تومان تعیین و تشخیص داده شده است.

رئیس  امور مالیاتی شهر و استان تهران درخصوص 
پزشکانی که اظهارنامه مالیاتی خود را ارائه نکرده اند، 
اظهار کــرد: اطلاعات این افراد برای رســیدگی به 
وضعیت پرونده مالیاتیشان از سامانه های طرح جامع 
مالیاتی اخذ شده و به ادارات خاص رسیدگی پزشکان 

داده شــده اســت که به طور ویژه و با اولویت مورد 
حسابرســی قرار گیرند. این افــراد همچنین باتوجه 
به عدم ارائه اظهارنامه مالیاتی، طبق قانون مشــمول 

جریمه می شوند.
نــوری تصریح کرد: کلیه بیمارســتان ها مکلفند 
هر ســه ماه یک بار درآمدهای کسب شــده پزشکان 
در بیمارســتان ها را به روش مکانیزه به سازمان امور 
مالیاتی ارسال کنند؛ هر چند بعضی از بیمارستان ها به 
این وظیفه قانونی خود به درستی عمل نکرده اند که بر 
اساس مقررات مربوطه، جرائم مالیاتی برای آنها لحاظ 

و مورد مطالبه قرار گرفته است.
وی بــا بیــان اینکه برنامــه منســجمی برای 
تشــخیص و وصول مالیات از پزشکان داریم، گفت: 
پرونده هــای پزشــکانی که از دســتگاه کارت خوان 

استفاده نمی کنند نیز به صورت ویژه مورد رسیدگی 
قرار می گیرند و نســبت به پذیرش هزینه ها و تعیین 
 درآمد مشــمول مالیات آنها ســخت گیرانه برخورد

 می شود.
رئیس  امور مالیاتی شهر و استان تهران در پایان 
ضمن تشکر از مردم که نسبت به معضل فرار مالیاتی 
بی تفاوت نبودند، از آنها خواست در صورت مشاهده 
مواردی که مصداق فرار مالیاتی است، آن را از طریق 
شــماره تلفن 1526 یا سامانه رسیدگی به شکایات 

به آدرس
www.intamedia.ir  به سازمان امور مالیاتی کشور 
گزارش دهند و اطمینان داشته باشند که این اطلاعات 
موجب برخورد جدی تر با فراریان مالیاتی و گسترش 

عدالت مالیاتی است.

یک مسئول امور مالیاتی:

نیمی از پزشکان تهران مالیات نمی دهند

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد

احتکار و گرانفروشی 
در کارخانه بزرگ آلومینیوم کشور

وزیر صنعت اعلام کرد

۲۵۰ میلیارد دلار 
ثبت سفارش واردات در ۴ ماه!

رهبر انقلاب: همه مشکلات کشور راه حل دارد فقط باید مسئولان کمر همت ببندند

انتصاب در وزارت نیرو
وزیر نیرو با صدور حکمی مدیرکل جدید حراســت وزارت نیرو را 
انتخاب و از خدمات مدیرکل پیشین این مجموعه قدردانی به عمل آورد.

به گزارش برق نیوز، وزیر نیرو با صدور حکمی حمید محســنی را به 
عنوان مدیرکل جدید حراست وزارت نیرو انتخاب و از خدمات محمدرضا 

امینیان، مدیرکل پیشین این مجموعه قدردانی به عمل آورد.
رضا اردکانیان در این مراســم طی ســخنانی عنوان کرد: با توجه به 
اهمیت صنعت آب و برق و ارتباط آن در تامین رفاه، آســایش و امنیت 
خاطر مردم، طبیعتا حفاظت و حراست از این صنعت و سرمایه های انسانی 

و فیزیکی آن بسیار حیاتی است.

مدیرکل جدید حراست 
بانک مرکزی منصوب شد


